

# ВЕСТНИК РГГУ

Научный журнал

Серия «Филология. Вопросы языкового родства»



Российский государственный гуманитарный университет  
Институт языкознания Российской Академии наук

# Вопросы языкового родства

Международный научный журнал

№16, часть 1—2 (2018)

**ВЯР**

Москва 2018

Russian State University for the Humanities  
Institute of Linguistics of the Russian Academy of Sciences

# Journal of Language Relationship

International Scientific Periodical

N°16, issue 1–2 (2018)



Moscow 2018

*Редакционный совет:*

† Вяч. Вс. ИВАНОВ (Москва–Лос-Анджелес) / председатель

Х. АЙХНЕР (Вена)

В. БЛАЖЕК (Брно)

У. БЭКСТЕР (Анн Арбор)

В. Ф. ВЫДРИН (Париж)

М. ГЕЛЛ-МАНН (Санта-Фе)

Ф. КОРГЛАНДТ (Лейден)

А. ЛУБОЦКИЙ (Лейден)

Дж. МЭЛЛОРИ (Белфаст)

А. Ю. МИЛИТАРЕВ (Москва)

Л. ХАЙМАН (Беркли)

*Редакционная коллегия:*

В. А. ДЫБО (главный редактор)

Г. С. СТАРОСТИН (заместитель главного редактора)

Т. А. МИХАЙЛОВА (ответственный секретарь)

А. В. ДЫБО

С. В. КУЛЛАНДА

М. А. МОЛИНА

М. Н. САЕНКО

И. С. ЯКУБОВИЧ

Журнал основан К. В. БАБАЕВЫМ

*Advisory Board:*

† Vyach. Vs. IVANOV (Moscow–Los Angeles, California) / Chairman

W. BAXTER (Ann Arbor, Michigan)

V. BLAŽEK (Brno)

H. EICHNER (Vienna)

M. GELL-MANN (Santa Fe, New Mexico)

L. HYMAN (Berkeley)

F. KORTLANDT (Leiden)

A. LUBOTSKY (Leiden)

J. P. MALLORY (Belfast)

A. YU. MILITAREV (Moscow)

V. F. VYDRIN (Paris)

Editorial Staff:

V. A. DYBO (Editor-in-Chief)

G. S. STAROSTIN (Managing Editor)

T. A. MIKHAILOVA (Editorial Secretary)

A. V. DYBO

S. V. KULLANDA

M. A. MOLINA

M. N. SAENKO

I. S. YAKUBOVICH

Founded by Kirill BABAEV

УДК 800(05)  
ББК 80/84я5

Вопросы языкового родства: Международный научный журнал / Рос. гос. гуманитар. ун-т; Рос. акад. наук. Ин-т языкознания; под ред. В. А. Дыбо. — М., 2018. — № 1-2(16). — x + 167 с. — (Вестник РГГУ. Серия «Филология. Вопросы языкового родства»: Научный журнал).

Journal of Language Relationship: International Scientific Periodical / Russian State University for the Humanities; Russian Academy of Sciences. Institute of Linguistics; Ed. by V. A. Dybo. — Moscow, 2017. — No. 1-2(16). — x + 167 p. — (RSUH/RGGU Bulletin. Series: Philology. Journal of Language Relationship: Academic Journal).

ISSN 2073-6320

<http://www.jolr.ru/>  
[gstarst@rinet.ru](mailto:gstarst@rinet.ru)

Дополнительные знаки: С. Г. Болотов  
Add-on symbols by S. G. Bolotov

Подписано в печать 10.06.2018. Формат 60×90/8.  
Бум. офсетная.  
Печать офсетная. Тираж 1050 экз.  
Заказ №38

Издательский центр  
Российского государственного гуманитарного университета  
125993, Москва, Миусская пл., 6  
[www.rggu.ru](http://www.rggu.ru)  
[www.knigirggu.ru](http://www.knigirggu.ru)

# Table of Contents / Содержание

Table of Contents / Содержание . . . . .	vii
Contributors / Сведения об авторах . . . . .	ix
Note for Contributors / Будущим авторам . . . . .	x

## Issue 1 / Часть 1

### Articles / Статьи

<i>Giorgio Orlandi</i> . Evaluating the Sino-Tibeto-Austronesian Hypothesis. . . . .	1
[Дж. Орланди. К оценке сино-тибето-австронезийской гипотезы]	
<i>George Starostin</i> . Lexicostatistical Studies in Khoisan I: The Ju-ǀHoan Relationship . . . . .	19
[Г. С. Старостин. Лексикостатистические исследования по койсанским языкам I: родство между языками жу и ǀхоан]	
<i>М. В. Ослон</i> . Отражение южнославянского *r в заимствованиях из старорумынского в цыганский. . . . .	62
[Mikhail Oslon. The reflexes of South Slavic *r in borrowings from Old Romanian into Romani]	

### Replies / Ответы

<i>А. И. Коган</i> . Ответ А. С. Крыловой «Лексикостатистика новоиндоарийских языков: взгляд полевого лингвиста» . . . . .	73
[Anton Kogan. Reply to the paper by A. S. Krylova “Lexicostatistics and the New Indo-Aryan languages: a field linguist’s perspective”]	

## Issue 2 / Часть 2

### Articles / Статьи

<i>Fernando O. de Carvalho</i> . Terena (Arawakan) -eúko ‘uncle’ and -ôko ‘aunt’: etymology and a kinship terminology puzzle. . . . .	79
[Фернанду де Карвалью. Морфемы -eúko ‘дядя’ и -ôko ‘тетя’ в языке терена (аравакская семья): этимологическая разгадка одной аномалии в системе терминов родства]	
<i>Rostislav Oreshko</i> . Anatolian linguistic influences in Early Greek (1500–800 BC)? Critical observations against sociolinguistic and areal background. . . . .	93
[Р. Н. Орешко. К вопросу об анатолийском влиянии на раннегреческий язык (1500–800 гг. до н.э.): критика со стороны социолингвистики и ареального языкознания]	
<i>Р. Лолуа</i> . К уточнению фонологической системы языка кавказско-албанских палимпсестов. . . . .	119
[Roman Lolua. Towards specifying the phonological system of the language of the Caucasian Albanian palimpsests]	

*M. Živlov. Some morphological parallels between Hokan languages* . . . . . 138  
[М. А. Живлов. О некоторых морфологических параллелях между языками хока]

**Book Reviews / Рецензии**

VÁCLAV BLAŽEK, MICHAL SCHWARZ. Raní Indoevropané v Centrální Asii a Číně:  
Kulturní vztahy v zrcadle jazyka. Praha: Nakladatelství Lidové noviny, 2017. 305 s.  
(С. А. Бурлак) . . . . . 162



## Contributors

*Svetlana Burlak* — doctor of sciences (Philology), leading researcher, Institute of Oriental Studies of the Russian Academy of Sciences (Moscow), svetlana.burlak@bk.ru

*Fernando O. de Carvalho* — adjunct professor, Federal University of Amapá, Amapá State, Brazil, fernaoorphao@gmail.com

*Anton Kogan* — candidate of sciences (Philology), researcher, Department of Asian and African languages, Institute of Oriental Studies of the Russian Academy of Sciences (Moscow), kogan\_anton@yahoo.com

*Roman Lolua* — Ph.D, research fellow, Arnold Chikobava Institute of Linguistics; visiting professor, Institute of Caucasiology of the Faculty of Humanities at Ivane Javakishvili Tbilisi State University, lolua.roman@gmail.com

*Rostislav Oreshko* — Ph.D, research assistant, Department of Ancient Near Eastern Studies, University of Warsaw, fauhs@rambler.ru

*Giorgio Orlandi* — postgraduate student, Department of Humanities, Xiamen University, thegaygenius@gmail.com

*Mikhail Oslon* — candidate of sciences (Philology), researcher, Institute of Linguistics, Russian Academy of Sciences (Moscow), neoakut@gmail.com

*George Starostin* — candidate of sciences (Philology), head of Department of the history and philology of the Far East, Institute for Oriental and Classical Studies, Russian State University for the Humanities (Moscow); senior researcher, Institute for Oriental and Classical Studies, Higher School of Economics (Moscow); external professor, Santa Fe Institute (New Mexico), gstarst1@gmail.com

*Mikhail Zhivlov* — candidate of sciences (Philology), senior lecturer, Institute for Oriental and Classical Studies, Russian State University for the Humanities; researcher, School for Advanced Studies in the Humanities, RANEPА (Moscow), zhivlov@gmail.com

## Сведения об авторах

*Бурлак, Светлана Анатольевна* — доктор филол. наук, профессор РАН, ведущий науч. сотрудник Института востоковедения РАН (Москва), svetlana.burlak@bk.ru

*Живлов, Михаил Александрович* — канд. филол. наук, ст. преп. Центра компаративистики ИВКА РГГУ, науч. сотрудник ШАГИ РАНХиГС (Москва), zhivlov@gmail.com

*Карвалью, Фернандо де* — адъюнкт-профессор Федерального университета Амапы (Бразилия), fernaoorphao@gmail.com

*Коган, Антон Ильич* — канд. филол. наук, науч. сотрудник Отдела языков Азии и Африки Института востоковедения РАН (Москва), kogan\_anton@yahoo.com

*Лолуа, Роман* — Ph.D, научный сотрудник Института языкознания им. Арнольда Чикобавы; профессор Института кавказологии гуманитарного факультета Тбилисского университета, lolua.roman@gmail.com

*Орешко, Ростислав Николаевич* — Ph.D, научный ассистент отдела Древнего Ближнего Востока Варшавского университета, fauhs@rambler.ru

*Орланди, Джорджио* — аспирант гуманитарного отделения Сямэньского университета, thegaygenius@gmail.com

*Ослон, Михаил Владимирович* — канд. филол. наук, науч. сотрудник Института языкознания РАН (Москва), neoakut@gmail.com

*Старостин, Георгий Сергеевич* — канд. филол. наук, зав. кафедрой истории и филологии Дальнего Востока ИВКА РГГУ, старший научный сотрудник ИКВиА ВШЭ (Москва), внештатный профессор Института Санта-Фе (США, Нью-Мексико), gstarst1@gmail.com

## Note for Contributors

*Journal of Language Relationship* welcomes submissions from everyone specializing in comparative-historical linguistics and related disciplines, in the form of original articles as well as reviews of recent publications. All such submissions should be sent to the managing editor:

G. Starostin  
Institute for Oriental and Classical Studies  
Russian State University for the Humanities  
125267 Moscow, Russia  
Miuskaya Square, 6  
E-mail: gstarst@rinet.ru

Articles are published preferably in English or Russian, although publication of texts in other major European languages (French, German, etc.) is possible. Each article should be accompanied with an abstract (not exceeding 300 words) and keywords.

For more detailed guidelines on article submission and editorial policies, please see our website at: <http://www.jolr.ru> or address the editorial staff directly at [gstarst@rinet.ru](mailto:gstarst@rinet.ru).

## Будущим авторам

Журнал *Вопросы языкового родства* принимает заявки на публикацию оригинальных научных статей, а также рецензий от всех, кто специализируется в области сравнительно-исторического языкознания и смежных дисциплин. Рукописи можно высылать непосредственно заместителю главного редактора по адресу:

125267 Москва  
Миусская площадь, д. 6  
Российский государственный гуманитарный университет  
Институт восточных культур и античности  
Г. Старостину  
E-mail: gstarst@rinet.ru

Предпочтительные языки публикации — английский или русский, хотя возможна также публикация статей на других европейских языках (французский, немецкий и т. п.). К каждой статье обязательно прилагается резюме (не более 300 слов) и список ключевых слов.

Подробнее о требованиях к оформлению рукописи, редакционной политике журнала и т. п. вы можете узнать на нашем сайте по адресу: <http://www.jolr.ru> или же непосредственно, обратившись к редакции по электронной почте ([gstarst@rinet.ru](mailto:gstarst@rinet.ru)).